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В статье рассматриваются проблемы российско-американских отношений во время второго 

президентства В. Путина. Автор анализирует основные направления сотрудничества и 

соперничества Москвы и Вашингтона в 2004–2008 гг., акцентируя внимание на ключевых точках 

двустороннего взаимодействия. 

Цель статьи – рассмотреть развитие российско-американских отношений в период второго 

президентства В. Путина. 

Материал и методы. Представленная работа базируется на публикациях, посвященных 

развитию российско-американских отношений в период второго президентства В. Путина. При 

этом используются общенаучные и специально-исторические методы. 

Результаты и их обсуждение. Особое внимание уделяется российским и американским 

подходам к борьбе с международным терроризмом, решению проблем стратегической 

безопасности и вопросов нераспространения оружия массового уничтожения (ОМУ). Кроме 

того, показывается разное видение Россией и США современного мирового порядка, 

американское вмешательство во внутренние дела Российской Федерации и ответная реакция 

Москвы, усиление геополитического соперничества двух держав на постсоветском 

пространстве.  

Заключение. Таким образом, в период второго президентства В. Путина в российско-

американских отношениях сотрудничество между двумя державами по важным направлениям 

мировой политики и международной безопасности стало уступать место конфронтации. 

Главная причина ухудшения атмосферы взаимоотношений проявилась в концептуальном 

расхождении Москвы и Вашингтона касательно практически всей повестки их сотрудничества – 

от создания нового мирового порядка до политического развития постсоветского пространства 

и самой России. 
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Issues of Russian-American relations during the second presidency of V. Putin are considered in the 

article. The author analyzes basic directions of the cooperation and competition of Moscow and 

Washington in 2004–2008 and draws attention to the main points of the bilateral interaction. 

The purpose of the work is to consider the development of Russian-American relations during the 

second presidency of V. Putin.  

Material and methods. The present paper is based on publications on the development of Russian-

American relations during the second presidency of V. Putin with the application of general scientific and 

special historic methods.  

Findings and their discussion. Special attention is paid to Russian and American approaches to 

combating international terrorism, to solving the problems of strategic security as well as issues of non-

proliferation of mass destruction weapons (MDW). Besides, different vision by Russia and the USA of the 

contemporary global order is presented as well as American intrusion into the internal affairs of the 

Russian Federation and Moscow’s response, the increase of geopolitical competition of the two powers in 

the post-Soviet space.   

Conclusion. Conclusion is made that during the second presidency of V. Putin in Russian-American 

relations the cooperation between the two countries on significant directions of global policy and 

international security was gradually substituted by confrontation, The main cause of the worsening of the 



atmosphere of interrelations was the concept divergence between Moscow and Washington regarding 

practically all the addenda of their relations – from building a new world order to the political 

development of the post-Soviet space and Russia itself.  

Key words: Russia, the USA, V. Putin, G. Bush, Russian-American relations.  

 

 


